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ESBORRANY DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DE L’AJUNTAMENT PLE DE DIA 

29 DE SETEMBRE DE 2014 

 

Núm. Sessió 12 /2014 

 

DATA........: 29 de setembre de 2014 

CARÀCTER....: ordinària  

COMENÇA.....: A les 21 hores.  

ACABA.......: A les  21.45  hores. 

LLOC........: Sala de Sessions de la Casa de la Vila 

 

ASSISTENTS..:  

 

President:  Antoni Reus Darder   

 

Tinents de Batle:  

  Beatriz Gamundí Molina 

 Antonia Perelló Llull   

 Joan Monjo Estelrich 

  Martí Joan Fornés Cerdó  

Eugenio Garrido Vivas 

Regidors:    

  Angela Perelló Matas  

 Guillermo Perelló Gil  

Rocio Romero Galera  

  Maria del Carmen Rosselló Roig  

   Juan Quetglas Gaya   

  Ana Maria Rodríguez Arbona 

  Juana Ana Llull Molinas 

  Jaime Malbertí Mandilego 

Andrés Aulet Riera  

Luisa Mª Morales Pérez 

 

Excusa la seva assistència el Sr. Martí Àngel Torres Valls  

   

Actua com a secretari: Antoni Alorda Vilarrubias, secretari de la corporació. 

 

A la Vila de Santa Margalida, el dia 29 de setembre de dos mil catorze, quan són les 21 hores, es 

reuneixen a la Sala de Sessions de la Casa Consistorial els regidors a dalt anotats, a fi de dur a terme 

una sessió ordinària del Ple de l’Ajuntament, sota la presidència del batle, Sr. Antoni Reus Darder i 

assistits per la interventora Sra. Margalida Quetglas Ferragut i pel secretari de la corporació, el Sr. 

Antoni Alorda Vilarrubias, que dóna fe de l’acte. 

 

Una vegada comprovat que hi ha el quòrum suficient per a la constitució vàlida del Ple, el Sr. Batle 

declara oberta la sessió i es passen a debatre els punts de l’ordre del dia següents: 

 

 

PART RESOLUTÒRIA 
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ORDRE DEL DIA 

 

1.-  EXAMEN I APROVACIÓ DE L’ACTA DE LA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA DE 

L’AJUNTAMENT PLE DE DIA 1 DE SETEMBRE DE 2014.  

 

D’acord amb l’article 91 del Reglament d’organització, funcionament i règim jurídic de les entitats 

locals, el Sr. Batle demana si qualque membre dels assistents ha de formular cap observació a 

l’esborrany de l’acta de la sessió extraordinària de l’Ajuntament Ple de dia 1 de setembre de 2014 i 

que s’ha repartit oportunament amb la convocatòria. 

 

No formulant-s’hi cap observació, s’aprova, per assentiment, com a acta l’esborrany de l’acta abans 

esmentada. 

 

 

2.- EXAMEN I APROVACIÓ DEL DICTAMEN SOBRE PROPOSTA D’APROVACIÓ 

DEFINITIVA DEL COMPTE GENERAL CORRESPONENT A L’EXERCICI 2013, 

INTEGRAT PER ELS SEGÜENTS DOCUMENTS COMPTABLES. 

 

El Sr. Batle exposa el dictamen de la Comissió Informativa  de dia 22 de setembre de 2014,  que va 

informar favorablement la proposta de Batlia de dia 17 de setembre de 2014, el qual diu: 

 

“ANTECEDENTS 

 

Finalitzat l’exercici pressupostari de 2013, Intervenció ha d’elaborar el compte general de 

l’Ajuntament de Santa Margalida. 

El compte general ha de posar de manifest la gestió realitzada en els aspectes econòmic, 

financer, patrimonial i pressupostari i ha de contenir el conjunt de documentació bàsica, 

complementària i annexos. 

Els estats i comptes anuals de l’exercici pressupostari 2013 s’han sotmès a l’informe de la 

Comissió Especial de Comptes en data 21 de juliol de 2014, la qual n’ha emès un dictamen. Exposat el 

compte general al públic en el Butlletí Oficial de les Illes Balears núm.101 de data 26 de juliol de 

2014, pel període reglamentari, no s’hi han formulat reclamacions, al·legacions ni observacions. 

 

FONAMENTS DE DRET 

 

D’acord amb els articles 208 a 212 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual 

s’aprova el Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, la Llei 20/2006, de 15 de desembre, 

Municipal i de Règim Local de les Illes Balears, la Llei 4/2004, de 2 d'abril, de la Sindicatura de 

Comptes de les Illes Balears, la Instrucció de comptabilitat per a l’Administració Local i altres 

disposicions concordants en relació amb la tramitació i el contingut, aquesta Batlia proposa al Ple 

l’adopció dels següents acords: 

  

Primer. Aprovar definitivament el compte general corresponent a l’exercici 2013, integrat per 

els següents documents comptables: 

 

- Balanç de situació: en tancar l’exercici hi ha un actiu de 78.477.952’15 .-€, un passiu 

de.78.477.952’15-€ i un resultat de l’exercici és de  4.452.618’84 €. 

 

- Compte de resultat econòmic patrimonial: en tancar l’exercici hi ha un estalvi de 

4.452.618’84  €. 
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- Liquidació del pressupost: en tancar l’exercici hi ha uns drets pendents de cobrament de 

3.328.363’73-€, unes obligacions pendents de pagament de 1.093.029’16-€, uns romanents de crèdit 

totals de 1.883.954’62 € i un resultat pressupostari ajustat de 2.280.071’73 €. 

 

- La memòria: document que completa, amplia i comenta la informació continguda al Balanç, 

en el Compte de resultat econòmic patrimonial i en l’Estat de liquidació del Pressupost. 

 

Segon. Aprovar definitivament la documentació complementària següent: 

 

- Actes d’arqueig de les existències en caixa a fi d’exercici de la pròpia entitat local. 

- Notes o certificacions de cadascuna de les entitats financeres en relació als seus 

saldos, a favor de l’entitat local, a fi d’exercici i agrupats per nom o raó social de l’entitat bancària. 

 

Tercer. Trametre els esmentats comptes de la corporació, esdevinguts com a resultat de 

l’exercici econòmic 2013 a la Sindicatura de Comptes de les Illes Balears, d’acord amb el que 

determinen els articles mencionats en la part expositiva. 

 

No obstant, el Ple amb el seu superior criteri acordarà” 

 

Sotmès el dictamen a votació, s’aprova per unanimitat. 

 

 

3.- EXAMEN I APROVACIÓ DEL DICTAMEN SOBRE PROPOSTA DE MODIFICACIÓ DE 

CRÈDIT 18/2014 PER CONCESSIÓ DE CRÈDIT EXTRAORDINARI. 

 

El Sr. Batle presenta el dictamen de la Comissió Informativa  de dia 22 de setembre de 2014,  que va 

informar favorablement la proposta de Batlia de dia 15 de setembre de 2014, el qual diu: 

 

“Vistes les propostes de despeses relatives a l’exercici 2014 i de que es tracta de despeses 

determinades i especifiques que no poden ajornar-se fins a l’exercici següent i vist que en el 

Pressupost 2014 no hi ha crèdit consignat per un import total de 11.500,00€ per fer front a les costes 

del procediment següent: 

 

 PO 256/2009 incoat per MARIA GELABERT GARAU i BARTOLOME GELABERT 

GARAU contra l’Ajuntament de Santa Margalida;  es va interposar recurs contra l’Acord de 

la Junta de Govern de l’Ajuntament de Santa Margalida de 30/09/2009, que desestimava les 

reclamacions dels recurrents corresponents als serveis de recollida i eliminació de fems als 

anys 1998 i 1999 per un import de 187.312,07€. Aquest va ser estimat per la sentència 262/13 

de data 30/09/2013 on s’estima el recurs interposat pel procurador Julián A.Montada Segura, 

en representació de Maria Gelabert Garau i Bartolomé Gelabert Garau contra l’Acord de la 

Junta de Govern de l’Ajuntament de 30/09/2009 anul·lant el mateix per no ser conforme a 

dret i reconeixent el dret a que s’aboni la quantia de 187.312,07€ als interessats, més els 

interessos legals corresponents. 

Posteriorment, contra la mateixa es va interposar el recurs d’apel·lació per part de 

l’Ajuntament. El TSJIB  a la sentència núm.66 en data 12/02/2013 desestima l’apel·lació 

contra la sentència 262/2013 del Jutjat nº2 de Palma, condemnant a més a les costes a 

l’Ajuntament.  
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D’acord amb la diligència d’ordenació de data 29 de juliol de 2014, es requereix 

expressament a l’Ajuntament de Santa Margalida per tal de que faci efectiu el pagament de 

les costes per import de 11.443,59€.  

 

Vist l’informe d’intervenció de data 15 de setembre de 2014 i atès que per finançar aquestes despeses 

es disposa de Romanent de Tresoreria per a despeses generals, derivat de la liquidació de l’exercici 

2013 i aprovat per Resolució de Batlia 20/2014 de 19/03/2014. 

 

PROPÒS AL PLENARI L’ADOPCIÓ DEL SEGÜENT ACORD: 

 

 Primer.- Aprovar inicialment l’expedient de modificació de crèdit número 18/2014 de concessió de 

crèdit extraordinari finançat  mitjançant  romanent de tresoreria per a despeses generals que consta de 

les parts següents: 

 

CRÈDIT EXTRAORDINARI: 

APLICACIONS 

PRESSUP. DENOMINACIÓ C.INICIAL IMPORT 
CRÈDIT 

DEFINITIU 

162 22604 
COSTES STC.MARIA I BARTOLOME 

GELABERT GARAU 
                

      -   €  11.500,00€ 11.500,00€ 

TOTAL  MC 18/2014 
              

    -   €  11.500,00€ 11.500,00€ 

 

 

L’import total de la modificació de crèdit es finançarà amb el romanent líquid de tresoreria per a 

despeses generals. 

 

APLICACIO 

PRESSUPOSTARIA DENOMINACIÓ  IMPORT 

870.00 ROMANENT DE TRESORERIA PER DESPESES GENERALS 11.500,00€ 

 

Segon: Exposar al públic aquest expedient, durant el termini reglamentari de quinze dies hàbils, 

mitjançant edicte en el tauler d’anuncis i en el Butlletí Oficial de les Illes Balears. En cas que no es 

presentin reclamacions, l’acord serà ferm. En cas contrari, el Ple disposarà del termini d’un mes, 

comptat des de la finalització del període d’exposició pública, per resoldre-les.   

L’expedient de modificació definitivament aprovat, amb o sense modificacions, serà insertat en el 

B.O.I.B. i entrarà en vigor una vegada s’hagi publicat.” 

 

Sotmès el dictamen a votació, s’aprova per unanimitat. 

 

 

4.- EXAMEN I APROVACIÓ DEL DICTAMEN SOBRE PROPOSTA DE MODIFICACIÓ 

PUNTUAL DE LES NORMES SUBSIDIÀRIES DE PLANEJAMENT RELATIVA AL CANVI 

DE LA ZONIFICACIÓ ESPORTIVA ACTUAL A EQUIPAMENT MUNICIPAL DIVERS DEL 

SECTOR 7 (SÒL URBÀ). 

 

El Sr. Batle exposa el dictamen de la Comissió Informativa  de dia 22 de setembre de 2014,  que va 

informar favorablement la proposta de Batlia de dia 17 de setembre de 2014, el qual diu: 
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“Vista la documentació redactada per l’arquitecte Arnaldo Gual Campllong en representació de 

l’entitat Agcar, SLP que té per objecte la modificació puntual de les NNSS per tal de modificar la 

zonificació esportiva que es deriva del pla parcial del sector 7 (rebut i incorporat al sòl urbà)   a 

equipament municipal divers, per tal de que es puguin desenvolupar altres usos públics diferents a 

l’esportiu. 

 

Atès que de la memòria de la documentació presentada es desprèn que la modificació plantejada ho és 

de determinacions de caràcter detallat, en conseqüència és d’aplicació el que disposa l’art. 53 de la 

LOUS en quant a les competències en l’aprovació del planejament, al tractar-se d’un municipi de més 

de 10.000 habitants, l’aprovació inicial, provisional i definitiva correspon als Ajuntaments. Tot això 

sense perjudici de sol·licitar els informes preceptius a les administracions pertinents. 

 

De la pròpia memòria justificativa i del contingut de la documentació objecte d’informe es desprèn 

que la modificació pot tenir encaix en el que disposa l’art. 24 de la Llei 6/2009 que afegeix els apartats 

4-5 al grup I de l’annex III de la Llei 11/2006 on estableix les modificacions que no tenen efectes 

sobre el medi ambient i, en conseqüència, no és necessària la tramitació ambiental.  

 

Per tot això, i vist l’informe del TAG cap de l’àrea d’urbanisme i activitats, subscrit pel secretari de la 

corporació de data 11 de setembre de 2014, l’informe de l’aparelladora municipal de 17 de setembre 

de 2014 i l’informe de l’interventora municipal de la mateixa data, proposa a l'Ajuntament Ple, 

l'adopció del següent ACORD: 

 

PRIMER.- Aprovar inicialment la modificació puntual de les Normes Subsidiàries d’aquest terme 

municipal que té per objecte la modificació puntual de les NNSS per tal de modificar la zonificació 

esportiva que es deriva del pla parcial del sector 7 (rebut i, per tant, incorporat al sòl urbà) a 

equipament municipal divers, per tal de que es puguin desenvolupar altres usos públics diferents a 

l’esportiu.. Tot això segons la documentació redactada  per Agcar, SLP representada per Arnau Gual 

Campllong de Juliol 2014. 

 

SEGON.- Sotmetre dita documentació a informació pública per termini d’un mes, mitjançant 

publicació al BOIB, en un dels diaris de major circulació i a la seu electrònica de l’Ajuntament on ha 

de constar la documentació completa de la modificació. 

 

TERCER.- Suspendre l’atorgament de llicències de parcel·lació, edificació i demolició en l’àmbit 

alterat fins a la seva aprovació provisional i per un màxim de dos anys de conformitat amb el que 

disposa l’art. 50 de la Llei 2/2014, de 25 de març, d’Ordenació i Ús del Sòl. 

 

QUART.- Sol·licitar informe al ministeri de defensa de conformitat amb el que disposa la D.A 

segona del RD Legislatiu 2/2008 que aprova el TRLS i a la direcció general d’emergències tal i com 

preveu l’art. 18 de la Llei 3/2006 de gestió d’emergències de les Illes Balears. 

 

No obstant, l’Ajuntament en Ple acordarà.” 

 

 

Sotmès el dictamen a votació, s’aprova per unanimitat, que representa la majoria absoluta de la 

Corporació. 

 

 



6 

 

5.- EXAMEN I APROVACIÓ DEL DICTAMEN SOBRE MOCIÓ PRESENTADA PEL GRUP 

MUNICIPAL SUMA PEL CANVI SOBRE DECLARAR SANTA MARGALIDA MUNICIPI 

AMICS DELS BOUS. 

 

La Sra. Gamundí (SpC) exposa el dictamen de la Comissió Informativa  de dia 22 de setembre de 

2014,  que va informar favorablement la moció de dia 22 de setembre de 2014, el qual diu: 

 

“EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

 

Des de les entitats Animal Naturalis, i CAS International ens han fet arribar una petició de poder 

participar i sumar-nos a la campanya Mallorca Sense Sang, que consisteix en declarar “Ciutats 

Amigues dels Bous”, i que ja disposa de 89 municipis de l’Estat que s’han declarat favorables a la 

campanya que promouen. Pel que fa a Mallorca, en cinc mesos s’han aconseguit cinc municipis 

antitaurins, i més de 50.000 signatures. 

 

Atès a que Santa Margalida, és un municipi sensible envers els bous i el tracte que han de rebre i que 

aquest tipus d’espectacle ens omple de vergonya i d’indignació, en tant que és manifestament contrari 

a la tendència evolutiva que estan demostrant la resta de països civilitzats del món. 

 

Atès que és una voluntat manifesta d’aquest Consistori fomentar els valors del respecte a la natura i als 

éssers vius, la cura del medi ambient en totes les seves vessants, l’educació basada en el respecte, la 

convivència i representativitat en la societat, i que aquests espectacles no estan en consonància amb els 

esmentats valors i no contribueixen a fomentar-ho. 

 

Per tot l’exposat, el Ple de l’Ajuntament de Santa Margalida ACORDA: 

 

Primer:- Declarar Santa Margalida, Municipi Amic dels Bous. 

Segon.- Que Santa Margalida esdevingui un municipi antitaurí, contrària a la pràctica de les curses de 

toros. 

Tercer.- Manifestar la nostra voluntat que no es celebrin curses de bous, en cap plaça de bous de les 

Illes Balears, així com que aquests espais es converteixin en equipaments públics o tinguin altres 

finalitats, en consonància als acords d’aquesta moció. 

Quart.- Sol·licitar al Parlament de les Illes Balears la redacció d’una nova Llei autonòmica de 

Protecció Animal que prohibeixi la tauromàquia en totes les seves formes, així com qualsevol 

espectacle que produeixi patiment a un animal. 

Cinquè.- Fer arribar aquesta moció al Parlament de les Illes Balears, al Govern de les Illes Balears, al 

Consell de Mallorca, Federació d’Entitats Locals de les Illes Balears i a les entitats que treballen pel 

benestar animal de les Illes Balears.” 

 

El Sr. Malbertí (CPU) expressa el seu respecte a totes les opinions en un tema que fer susceptibilitats i 

anuncia l’abstenció del seu grup. El Sr. Monjo (Convergència) també anuncia l’abstenció. 

 

Sotmès el dictamen a votació, s’aprova per 6 vots a favor (el de SpC) i 10 abstencions (4 PP, 3 

Convergència i 3 CPU). 

 

 

6.- EXAMEN I APROVACIÓ DEL DICTAMEN SOBRE MOCIÓ PRESENTADA PEL GRUP 

MUNICIPAL SUMA PEL CANVI SOBRE ADHESIÓ A LA PLATAFORMA BALEARS DIU 

NO. 
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La Sra. Gamundí (SpC) presenta el dictamen de la Comissió Informativa  de dia 22 de setembre de 

2014,  que va informar favorablement la moció del Grup Municipal Suma pel Canvi de dia 17 de 

setembre de 2014, el qual diu: 

 

“EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

 

 Les Illes Balears gaudeixen d'uns valors naturals únics . El nostre entorn atrau anualment a milions de 

visitants. És ben sabut que les activitats sobre les quals se sustenta la nostra economia i la majoria dels 

seus llocs de treball depenen dràsticament del bon ús i de la qualitat del seu territori , les seves costes i 

del seu mar. A més , som una comunitat forta , una comunitat que estima i se sent íntimament lligada a 

les seves illes .  

 

Entenem que els valors naturals en què es basa el nostre mitjà de vida es veurien afectats molt 

negativament pels projectes d'exploració d'hidrocarburs. La indústria petroliera ha donat prova en 

moltes ocasions que un mínim risc assumible pot comportar una catàstrofe mediambiental que suposi 

l'ocàs d'una societat sencera.  

 

Des Balears DIU No, en línia amb les recomanacions europees i internacionals, s'entén que la forma 

de solucionar aquest problema no passa per augmentar la producció d'un recurs contaminant i escàs 

com el petroli sinó per invertir en un bé comú: l'eficiència i estalvi energètic i les energies renovables . 

Molts estudis demostren ja com aquestes fonts d'energia són més intensives en llocs de treball que la 

indústria de les energies convencionals .  

 

Com  Ajuntament de Santa Margalida, donam suport a Balears DIU no, a defensar el dret 

constitucional de la ciutadania i de tots els sectors públics i privats a viure i desenvolupar les seves 

activitats econòmiques en un medi ambient sa que els garanteixi la sostenibilitat, amenaçada 

actualment pels projectes de recerca d'hidrocarburs a les aigües de les Illes Balears.  

 

 

Per tot l’exposa’t, El Ple de l’Ajuntament de Santa Margalida ACORDA: 

 

1. Adherir-nos  a aquesta plataforma en la seva tasca de conscienciació social i reivindicació en 

contra de la recerca de petroli a les nostres costes i a favor d'un model energètic sostenible .  

 

2. Col·laborar i participar, amb la plataforma l'objectiu d'aturar els projectes d'investigació 

petrolífera , per preservar la riquesa ambiental que fa de les Illes Balears un lloc únic , així 

com evitar destruir el motor de la nostra economia , el benestar ciutadà i els drets de les 

generacions futures a disposar dels nostres mateixos recursos naturals .” 

 

El Sr. Monjo (Convergència) opina que per a la badia d’Alcúdia és molt més greu i perillós l’emissari 

que vol fer el Ministeri que no l’amenaça de les prospeccions petrolieres i emplaça tots els partits que 

s’hi mobilitzin amb eficàcia. En aquest sentit, proposa demanar a la Plataforma Balears diu No que 

també es pronuciï contra dit emissari. 

 

El Sr. Batle recorda que el punt de l’EDAR ja es va tractar en el darrer Ple i fou rebutjat per unanimitat 

i aprofita per expressar la seva satisfacció pel ressò mediàtic i el suport del GOB. Això no obstant, 

comprèn que la Plataforma té un objecte específic.  

 

Finalment es precisa una esmena al dictamen que consisteix en afegir un tercer punt amb el següent 

contingut: 
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“3. Fer arribar a la Plataforma Balears diu No l’estudi d’avaluació ambiental de l’emissari submarí que 

es pretén associat al projecte d’una EDAR de nova construcció a Can Picafort, per les greus 

repercussions que pot tenir per l’entorn de la badia, la transparència i qualitat de les aigües i pel 

turisme a la zona” 

 

Sotmesa l’esmena a votació, s’aprova per unanimitat. 

 

Seguidament es sotmet a votació el dictamen esmenat, que també és aprovat per unanimitat. 

 

 

7.- EXAMEN I APROVACIÓ DEL DICTAMEN SOBRE PROPOSTA DEL GRUP 

MUNICIPAL CONVERGÈNCIA PER SANTA MARGALIDA, CAN PICAFORT I SON 

SERRA, SOBRE MODIFICACIÓ DE LA LLEI DE PROTECCIÓ DELS ANIMALS. 

 

El Sr. Monjo (Convergència) exposa el dictamen de la Comissió Informativa  de dia 22 de setembre de 

2014,  que va informar favorablement la proposta del Grup Municipal Convergència de dia 11 de 

setembre de 2014, la  qual diu: 

 

“Joan Monjo Estelrich, Portaveu del Grup Municipal de Convergència per Santa Margalida, Ca’n 

Picafort i Son Serra de Marina, EXPOSA: 

 

1.- Que a l’any 1992 es va aprovar la Llei de protecció dels animals que prohibeix la utilització 

d’animals en les festes, fet que va provocar que no es pugui celebrar l’amollada d’ànneres a 

Ca’n Picafort.-  

 

La llei 1/1992, de 8 d’abril, de protecció dels animals que viuen en l’entorn humà, en l’àmbit de la 

Comunitat Autònoma de les Illes Balears, va entrar en vigor el 15 de maig de 1992 i va ser objecte 

d’una revisió al gener de 2004. Anys després, es va aprovar el Decret 56/1994, de 13 de maig, per el 

que s’aprova el Reglament dels animals que viuen a l’entorn humà.  

 

Aquest fet va suposar un canvi molt significatiu en relació a la tradicional amollada d’ànneres que es 

celebrava a Ca’n Picafort cada 15 d’agost per les festes de la Mare de Déu d’Agost.  

 

L’article 4 de l’esmentada llei, en el seu primer apartat estableix que “amb caràcter específic es 

prohibeix:  

 

a) L’ús d’animals en festes o espectacles, en els que aquets puguin ser objecte de mort, 

tortura, maltractament, danys, sofriments, tractaments antinaturals, o en els que es 

pugui ferir la sensibilitat de l’espectador.  

b) Els espectacles consistents en baralles de galls, gossos o qualsevol altres animals 

entre sí, com exemplars d’una altra especia o amb l’home.  

c) La filmació d’escenes amb animals, siguin per cinema o televisió, que comporti 

crueltat, mals tractes o sofriment, requerirà l’autorització prèvia de l’òrgan 

competents de la Comunitat Autònoma. El dany a l’animal serà sempre i en qualsevol 

cas simulat”.  

 

2.- Que els primers antecedents de l’amollada d’ànneres a Ca’n Picafort daten de la dècada dels 

anys 30.-  
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La tradicional amollada d’ànneres es celebra al poble de Ca’n Picafort des de fa més de 75 anys, ja que 

els primers antecedents dels que disposem daten de 1930.  

 

L’Ajuntament de Santa Margalida disposa de documents que permeten acreditar que la tradicional 

festa es celebra des de la dècada dels anys 30. 

 

3.- Que la llei estableix una sèrie de casos en que es permet la realització de festes amb animals.-  

 

Així doncs, l’apartat segon de l’article 4 de la llei 1/1992, de 8 d’abril, exclou de forma expressa de la 

prohibició referida amb anterioritat, els següents casos:  

 

a) “Les corregudes de toros, sempre i quan es celebrin en locals denominats places de 

toros, construcció de les quals sigui de caràcter permanent i que la seva posada en 

funcionament sigui anterior a l’entrada en vigor d’aquesta llei. 

 

b) La celebració de competicions de tir al pinchón o de guatlla, sempre i quan siguin 

promogudes per societats de tir, baix el control de la respectiva federació, i comptin 

amb l’autorització de la conselleria competent en matèria de caça. En cap cas es 

permetran les replaces ni altra pràctica que suposi tirs addicionals als dos que 

corresponguin al competidor.  

 

c) Les festes que s’hagin celebrat de forma ininterrompuda durant 100 anys, i sempre que 

no suposin tortura, lesions o mort de l’animal.  

 

d) Les tirades i els campionats de tir de guatlles llançades a màquina,sempre que siguin 

promogudes i controlades per la Federació Balear de caça i comptin amb l’autorització 

de la conselleria competents en matèria de caça.  

Aquest deport es regirà per el Reglament de campionats de guatlles llançades a 

màquina de la Federació Espanyola de caça. 

 

En cap cas, les festes en que els animals puguin ser objecte de mals tractes gaudiran de 

cap tipus de suport o subvenció d’institucions públiques de les Balears.” 

 

D’aquesta manera, la modificació que es proposa afecta a l’article 4, apartat 2.c) i suposa canviar un 

dels supòsits que queden exclosos de la prohibició. En concret afecta al criteri, establert de forma 

totalment arbitraria, en referència al nombre d’anys que ha de fer des de la celebració de la festa. Ens 

referim a aquest supòsit com un criteri arbitrari ja que en cap moment s’han establert els motius i les 

raons en les quals el legislador es fonamenta per establir com a xifra marc 100 anys i no optar, en 

canvi, per unes altres xifres, com ara bé, 50 o 75 anys. 

  

Hem de ressaltar i fer constar de manera clara, que l’amollada d’ànneres no és un maltractament 

animal i no suposa en cap cas la mort d’aquest. Per una banda, resulta sorprenent que aquesta llei 

permeti actes que suposin la mort de l’animal, com les corregudes de toros i competicions de tir al 

pinchón o guatlla, però es prohibeixin, per una altra banda, l’amollada d’ ànneres, que no impliquen en 

cap cas danys o lesions cap a l’animal.  

 

Així doncs, no és maltractament d’animals els actes que s’exclouen de manera expressa d’aquesta llei? 

No sofreixen els animals que participen en les corregudes de toros o en les competicions de tir al 

pinchón o guatlla?  
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Per exemple, a Fornalutx es celebra cada any el “Correbou” i a Maganeses de la Polvorosa el 

“lanzamiento de la cabra por el campanario”. És totalment extraordinari que es puguin celebrar 

aquestes festes, quan visiblement, en aquets casos, sí que es produeixen maltractaments cap als animal, 

i en canvi, es restringeixi l’amollada d’ànneres, que no implica ni comporta lesions o danys cap a 

l’animal.  

 

A la Comunitat Valenciana, concretament a Sagunto, es celebra també l’amollada d’ànneres. Degut a 

les limitacions que ha fet legislador amb els darrers anys, s’han hagut d’anar adaptant als canvis i han 

arribat a un acord, que si més no fa, és acceptat per la majoria de participants, ja que el que es pretén 

es continuar amb la tradicional festa i poder-la gaudir tots junts. D’aquesta manera s’informa a tots els 

participants i al públic en general, mitjançant una nota informativa, de com s’han d’agafar les ànneres 

per no provocar cap tipus de lesió o dany a l’animal. Una vegada celebrada l’amollada, les ànneres 

s’han de tornar a l’organització.  

 

I per tots aquets motius,  

 

INSTEM al Parlament Balear la modificació de la llei d’animals, per tal que l’article 4.2.c) quedi 

redactat en els següents termes i que d’aquesta manera puguem seguir gaudint de la que és, per 

nosaltres, una festa per tot el poble:  

 

“2. Queden excloses de forma expressa d’aquesta prohibició: c) Les festes que s’hagin celebrat de 

forma ininterrompuda des de l’any 1935, i sempre que no suposin tortura, lesions o mort de 

l’animal”.  

 

Ultra els arguments de l’exposició de motius, el Sr. Monjo anuncia que, cas d’autoritzar-se  

l’amollada, es regularia la festa per un reglament que preveuria alliberar les ànneres al torrent de Son 

Bauló baratant-les per un premi. Així mateix, insisteix en l’arbitrarietat del termini previst a la llei i 

que ni se maten ni se maltracten els animals. 

 

El Sr. Malbertí (CPU) expressa el rebuig del seu grup al maltractament animal però afirma que no és 

el cas. Posa com a exemple la seva experiència d’anar-hi trenta anys i haver constatat que si hi ha 

alguna falta de respecte a l’animal, els participants ho recriminen. 

 

La Sra. Romero (PP) coincideix amb els anteriors intervinents. 

 

El Sr. Reus (SpC) diu que el seu grup ho ha hagut de debatre molt i ha arribat a la conclusió d’un vot 

negatiu. Recorda que s’hi va dar suport durant la legislatura 2007/2011 però que només UM, que n’era 

el grup impulsor, hi va dar suport, i afirma que, avui, ni la majoria del PP ni la que el substituirà el 

2015 no canviarà aquesta posició, per la qual cosa no s’haurien de crear expectatives. Així mateix, 

apunta que la festa té més participació i èxit que mai, amb molta participació d’infants i que, ara, deu 

anys després de la prohibició, val més passar pàgina. Així mateix diu que, en comptes de fer servir les 

arbitràries excepcions de la llei com a argument per introduir una excepció més, el que cal és revisar-la 

per fer-la més restrictiva per a tothom. 

 

Finalitzat el debat, es sotmet el dictamen a votació i resulta aprovat per 10 vots a favor (4 PP, 3 

Convergència i 3 CPU) i 6 en contra (SpC). 

 

 

8.- PRÈVIA RATIFICACIÓ DE LA INCLUSIÓ A L’ORDRE DEL DIA, EXAMEN I 

APROVACIÓ DE LA PROPOSICIÓ DE BATLIA RELATIVA A  L’APROVACIÓ DE 
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DOCUMENTACIÓ COMPLEMENTÀRIA PER L’ESMENA DE DEFICIÈNCIES 

DETECTADES  PEL CONSELL DE MALLORCA RELATIVES A LA MODIFICACIÓ 

PUNTUAL DE LES NNSS CONSISTENT EN EL CANVI DE QUALIFICACIÓ 

URBANÍSTICA D’UN ESPAI LLIURE PÚBLIC I UN EQUIPAMENT DOCENT A CAN 

PICAFORT. 

 

El Sr. Batle justifica la no inclusió en l’ordre del dia de la comissió informativa perquè no es comptava 

amb la documentació tècnica requerida. 

 

Sotmesa la inclusió del punt a l’ordre del dia, es ratifica per unanimitat. 

Seguidament, el Sr. Batle presenta la proposta de Batlia de dia 24 de setembre de 2014, la qual diu: 

 

“Vist que en data 28 d’abril de 2014 l’Ajuntament en Ple va adoptar el següent acord relatiu a la 

modificació puntual de referència:   

 

“Primer.- Revocar i deixar sense efecte l’acord d’aprovació provisional de data 24 de febrer de 2014 

que contenia un error material a la documentació gràfica. 

 

Segon- Desestimar les al·legacions del Col·legi Oficial d’arquitectes a través del seu representant 

legal  en data 20 de novembre de 2013 i RGE 8135 segons l’informe de l’equip redactor esmentat a la 

part expositiva i en consideració també a la superfície mínima exigida per la normativa sectorial. 

Tercer.- Aprovar provisionalment la documentació integrant de la modificació puntual de les NNSS 

de Santa Margalida de data 14 d’abril de 2014 redactada per José Maria Mayol Comas i Antonio 

Ramis Ramos consistent en que la parcel·la destinada a equipament docent del sector 9 es qualifica 

com a espai lliure públic i aquesta superfícies passa a incrementar la parcel·la docent del sector 11, 

disminuint la superfície de l’espai lliure públic del sector 11 per tal d’obtenir una parcel·la destinada 

a equipament docent amb superfícies adequades per aquest ús que conté les modificacions introduïdes 

com a conseqüència de l’informe de l’IBISEC i la rectificació de la documentació gràfica en els 

termes que consta a la proposta. 

 

Quart.- Elevar i remetre la documentació de l’expedient de la revisió de les Normes Subsidiàries 

Municipals, a la Comissió Insular d’Ordenació del territori, Urbanisme i Patrimoni Històric del 

Consell Insular de Mallorca, per tal que l’examini en els aspectes de la seva competència i resolgui 

sobre l’aprovació definitiva. 

 

Cinqué.- Notificar el present acord al Col·legi oficial d’Arquitectes de les Illes Balears” 

 

Vist que, un cop remesa la documentació per a la seva aprovació definitiva, els SSTT d’urbanisme 

varen detectar una seria de deficiències, resultant que per ofici de data 25 de Juny de 2014 notificat en 

data 1 de Juliol de 2014. 

 

Atès que,  les deficiències detectades n’hi ha de caràcter formal, però d‘altres que implicaven la 

confecció de nova documentació tècnica per complementar la que fou aprovada provisionalment, 

l’equip redactor ha lliurat a l’Ajuntament nova documentació tècnica, documentació que formarà part 

del contingut de la modificació puntual i, en conseqüència,  s’ha d’aprovar pel ple de la corporació, 

proposa l'Ajuntament Ple, l'adopció del següent ACORD: 

 

Primer.- Aprovar provisionalment la documentació tècnica redactada per José Maria Mayol Comas 

i Antonio Ramis Ramos per tal d’esmenar les deficiències detectades a l’informe dels Serveis Tècnics 

i Jurídics del departament d’urbanisme de data 25 de juny de 2014. 
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Segon.- Elevar i remetre la documentació de l’expedient de la revisió de les Normes Subsidiàries 

Municipals, a la Comissió Insular d’Ordenació del territori, Urbanisme i Patrimoni Històric del Consell 

Insular de Mallorca, juntament amb la documentació administrativa requerida, per tal que tingui per 

esmenades les deficiències detectades i aprovi definitivament la modificació puntual. 

 

No obstant això, l'Ajuntament Ple, acordarà.” 

 

Sotmesa la proposició a votació, s’aprova per unanimitat, que representa la majoria absoluta de la 

Corporació. 

 

 

9.- MOCIONS / PROPOSTES D’URGÈNCIA. 

 

No se’n presenten. 

 

 

PART DE CONTROL I SEGUIMENT D’ALTRES ÒRGANS DE LA CORPORACIÓ. 

 

 

1.- DONAR COMPTE DE LES RESOLUCIONS DE BATLIA 

 

D’acord amb allò que disposa l’article 42 del reglament d’organització, funcionament i règim jurídic 

de les entitats locals, el Sr. Batle dóna compte i ofereix explicacions sobre els decrets de Batlia i 

resolucions dictades des de dia 1 de juliol de 2014 fins dia 31d’agost de 2014, del núm. 633 fins al 

núm. 800. 

 

La Sra. Romero (PP) expressa la intenció del seu grup de sol·licitar una sèrie de resolucions però, atès 

el nombre, ho demanaran per escrit. 

 

El Sr. Batle respon que, en ser sol·licitats, els hi enviaran. 

 

Els reunits es donen per assabentats de les resolucions referides. 

 

2.- INFORMACIÓ DE BATLIA 

 

El Sr. Batle informa que ja estan adjudicats els dos projectes subvencionats pel Consell de Mallorca: el 

de l’asfaltat de carrers i el de millora de l’eficiència energètica (leds) a Can Picafort. 

 

Així mateix, anuncia que l’ajuntament ja té el projecte d’execució de l’ampliació del cementeri i que 

està en redacció el del parc públic de devora l’escalonada. 

 

3.- PRECS I PREGUNTES 

 

El Sr. Monjo demana la paraula i comenta que ha llegit la revista de la CPU en la que es parla 

d’una despesa municipal innecessària en caparrots. El Sr. Monjo precisa que el que aprovà el 

Ple es referia a Gegants i no a caparrots,  i polemitza sobre les despeses innecessàries, 

recriminant a la CPU que no mirés més prim amb d’altres decisions. En aquest punt, llegeix 

l’article 255 del Codi Penal, sobre frau en el subministrament elèctric i d’altres, i interpel·la al 

Sr. Aulet. El Sr. Aulet demana perquè es refereix a ell i el Sr. Monjo l’acusa d’haver tengut 
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aigua catorze anys sense pagar i per això ha llegit l’article del Codi penal. El Sr. Aulet diu que 

només fa 10 anys que hi és i no ha tengut intenció de defraudar i li demana si ho sap cert que 

ell ha captat aigua. El Sr. Monjo afirma que hi ha un cas d’una importantíssima defraudació 

d’aigua que l’afecta i com a regidor n’hauria de ser conscient; en conjunt, diu, el volum 

defraudat pot arribar a suposar una quarta part del consum de Can Picafort  d’un any, i acusa 

el grup del Sr. Aulet de ser “una guarda d’inconscients”. 

 

El Sr. Batle comenta que, pel que fa als gegants (que no caparrots, precisa), en la comissió de 

cultura que es reuní arran de l’acord plenari a què s’ha fet referència es va parlar d’un cost per 

gegant d’uns 20.000.- € cada un, i certament podrien acabar essent cinc, però no d’immediat 

ni a l’hora sinó amb el temps. Així mateix afirma que només amb el que ha estalviat l’equip 

de govern en salaris polítics se’n podrien fer 9 de gegants. Sobre la defraudació de l’aigua 

municipal diu que és un tema greu i delicat que s’està estudiant. 
 

 

I no havent-hi més assumptes a tractar, s’aixeca la sessió, quan són les 21.45 hores del dia abans 

assenyalat, de la qual cosa, com a secretari, don fe 

 

 

Amb el vist i plau, 

El batle          El Secretari  

 

 

 

Antoni Reus Darder,       Antoni Alorda Vilarrubias 

Qui ordena el compliment dels acords adoptats. 

 


